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دارد،  این خصوص وجود  در  بحث  البته چند 
نخست اینکه در حال حاضر همه واکسن ها ساخته 
شرکت های اروپایی و امریکا نیستند و کشورهای 
چین، هند و روسیه هم در حال ساخت واکسن 

هستند و می توان با آنها وارد معامله شد.
دوم اینکه در حال حاضر بخشی از داروهای وارداتی 
به کشور ساخته کمپانی های آمریکایی هستند و ما 
این داروها را از شعب همین شرکت ها در اروپا 
خریداری می کنیم و مشکلی از این بابت نداریم؛ 
بنابراین در این خصوص هم به نظر می رسد مشکلی 
نداشته باشیم چراکه روند خریدوفروش  ما از آنها 

همچنان جاری است.
البته شاید مسئولانی که اینگونه صحبت می کنند 
چیزهایی می دانند که ما از آن آگاه نیستیم، ولی از نظر 
بنده مشکلی از این بابت وجود ندارد. بخصوص در 
خرید واکسن از طریق برنامه کوواکس سازمان جهانی 
بهداشت که مشکلی از این بابت برای هیچ یک از 
کشورها وجود ندارد. ضمن اینکه عمده تأمین کننده 
واکسن این طرح نیز شرکت های سینوواک چین و 
محصول مشترک تولیدشده توسط موسسه سروم 

هند با شرکت آسترازنکا است.
لذا امروز خرید و دسترسی همه مردم جهان به 
واکسن موضوعی است که کل دنیا برای رسیدن 
به آن بسیج شده اند تا نه فقط به دلایل انسان دوستانه 
بلکه به این دلیل که اگر همه جای دنیا واکسینه نشود 
خطر انتقال مجدد ویروس به مابقی جهان وجود 

خواهد داشت؛ محقق شود.

سپید: شما معتقدید امکان انتقال ارز وجود دارد، 
راهکار شما برای این منظور چیست؟

پاسخ روشن است، امروز ما نیازهای دارویی کشور 
را به طرق مختلف و حتی از شرکت های داروسازی 
آمریکایی، اروپایی و مواد اولیه ساز هندی، چین و 
روسی وارد می کنیم و در همه این معاملات هم 

ارز منتقل می شود.
بنده نمی دانم که منبع استنادی رئیس کل بانک مرکزی 
کشور چیست و نمی توانم دقیق در این خصوص 
اظهارنظر کنم، اما مطمئن هستم که این بانک ماهیانه 
100 میلیون یورو برای واردات دارو و مواد اولیه آن 
و نیز واردات تجهیزات پزشکی به شرکت ها می دهد 
درحالی که اگر این روند جاری نبود تخصیص ارز 
بی معنا می شد و اگر نمی توانستیم یک ماه دارو وارد 
کنیم دچار کمبودهای فاجعه بار می شدیم و ازاین رو 
می توان نتیجه گرفت که این روند ادامه دارد. ضمن 
اینکه کل مبلغ مورد نیاز برای خرید واکسن شاید 
دو یا نهایتا سه برابر این مبلغ صد میلیون یورو باشد 
و این مبلغی نیست که مسئولان از بابت آن نگرانی 
جدی داشته باشند. ضمنا این نکته را هم نباید از 
نظر دور داشت که نه امکان خرید یک جای همه 
واکسن ها برای ما وجود دارد و نه چنین چیزی لازم 
است. بنابراین لزومی ندارد که ما بخواهیم به شکل 

یک جا یک مبلغ کلان را منتقل کنیم. 

سپید: برخی معتقدند که به جای خرید واکسن 
از خارج و صرف مبالغ هنگفت برای واردات، 
بهتر است از تولیدکنندگان داخلی حمایت شود، 

آیا با این نظر موافق هستید؟
در بحث حمایت از تولید داخل همه ما متفق القول 
هستیم، اما بحثی که در حال حاضر وجود دارد این 
است که شرکت های ایرانی هنوز به مرحله نهایی 
تولید واکسن دست پیدا نکرده اند و زمانی هم که 

به این مرحله برسند باید واکسن تولیدی آنها در 
سه مرحله آزمایش شود که این مسیر ماه ها به طول 
خواهد انجامید؛ لذا اگر بخواهیم تا آن زمان صبر 
کنیم ظرفیت تولید واکسن در شرکت های خارجی 
هم افزایش پیدا خواهد کرد و حتی ممکن است 
ارزان تر هم شود. پس اگر امروز واکسن های داخلی 
به نتیجه رسیده بود می توانستیم بگوییم که بهتر است 
واکسن از آنها تأمین شود و نیازی به خارج نداریم، 
اما مثال وضعیت فعلی ما شبیه هندوانه دربسته است 
که هنوز معلوم نیست چه نتیجه ای خواهد داشت.
مجدد تأکید می کنم که حتما باید به این شرکت ها 
کمک کرد تا محصول و تحقیقات آنها به سرانجام 
ایجاد  موجب  حمایت ها  این  چراکه  برسد 
زیرساخت های تولید واکسن برای کشور خواهد 
شد، اما ضرورت حمایت  ارتباطی به تأمین واکسن 
کرونا برای کشور آن هم در زمان کوتاه فعلی ندارد.

سپید: میزان ارزی که برای واکسن کرونا در 
بودجه سال آینده در نظر گرفته شده هزار میلیارد 
تومان است، آیا این مبلغ می تواند برای تأمین 

واکسن کافی باشد؟
قطعا این مبلغ کافی نخواهد بود زیرا در حال حاضر 
تنها یک واکسن و آن هم واکسن مشترک شرکت 
هندی با شرکت آسترازنکا است که حدود 4 دلار 
قیمت خورده است و حتی این مبلغ برای خرید 
همین واکسن هم کافی نیست. حال آنکه واکسن 
شرکت های اروپایی و امریکا بین 25 تا 37 دلار و 

واکسن شرکت چینی 50 دلار است.
البته این رقم پیشنهادی دولت است و نیاز به تأیید 
نهایی مجلس دارد و ما هم به عنوان نمایندگان بخش 
خصوصی در اتاق بازرگانی تهران در این خصوص 
نظرات خود را به نمایندگان مجلس خواهیم داد و 
اگر مانند سال های قبل در جلسات بررسی بودجه 
حضور داشته باشیم در کمیسیون های مختلف این 

موضوع را مطرح خواهیم کرد.
البته باید به این نکته توجه شود که امروز تأمین 
واکسن اولویت اصلی کشور است زیرا صدمه ای 
که کشور از محل هزینه های درمان کرونا و تعطیلی 
کسب وکارها می بیند به مراتب بیشتر از ارقامی است 
که باید صرف واردات واکسن شود و دولت باید 

تمام تلاش خود را برای تأمین ارز مورد نیاز خرید 
واکسن انجام دهد.

سپید: آیا دولت و وزارت بهداشت درخواستی 
از نمایندگان بخش برای تسهیل روند واردات 
واکسن به کشور و چاره اندیشی در این خصوص 

داشته است؟
و  دولت  سوی  از  درخواست  تاکنون  متأسفانه 
وزارت بهداشت مطرح نشده است. حتی چند 
شرکت واردکننده هم اعلام کرده اند که می توانند 
در این مسیر وزارت بهداشت را همراهی و کمک 
کنند و این وزارتخانه تنها وعده اعطای مجوز به 
آنها را داده و هنوز اقدام عملی در این خصوص 

صورت نگرفته است.
البته با توجه به اینکه امروز تخصیص ارز به درستی 
انجام نمی شود و قیمت گذاری محصولات هم منطقی 
نیست و دسترسی به مسئولان هم به این آسانی ها 
میسر نمی شود، نمی دانیم که اجرایی خواهد شد یا نه.
ضمن اینکه اگر امروز شرکتی اقدام به واردات واکسن 
کند معلوم نیست چه میزان ارز به این شرکت داده 
خواهد شد و قیمت فروش آن چقدر خواهد بود 
و حتی توزیع آن چگونه خواهد شد؛ بنابراین همه 
این موارد مشکلاتی است که باید در خصوص آن 
بحث شود و تا به امروز برنامه مشخصی از طرف 

دولت اعلام نشده است.
البته قانون بهبود مستمر فضای کسب وکار تأکید دارد 
که هر نوع تصمیم گیری باید بر اساس مشورت و نظر 
کتبی نمایندگان بخش خصوصی صورت گیرد، اما 
متأسفانه این روند در هیچ زمینه ای رعایت نمی شود.

سپید: آیا واردات واکسن به کشور از طریق برنامه 
کوواکس را منطقی می دانید؟

به اعتقاد بنده بخش زیادی از نیاز کشور را می توان 
از طریق واردات بالک تأمین کرد. علاوه بر این 
سهمیه ای  بهداشت  وزارت  مسئولان  گفته  به 
برنامه  طریق  از  هم  را  نفر  میلیون   14 معادل 
این  اگر  بنابراین  کوواکس وارد خواهیم کرد؛ 
میزان محقق شود و همه 14 میلیون نفر واکسینه 
شوند تقریبا 80 درصد افراد در معرض خطر 
امروز  مرگ ومیر پوشش داده خواهند گرفت. 

میانگین سنی فوت شدگان در کشور 68 سال 
است و این به مفهوم آن است که عمده این افراد 
بالای 60 سال سن دارند و اگر کادر درمان و افراد 
با ریسک بالا پوشش داده شوند میزان تلفات 
از اعداد سه رقمی فعلی به دورقمی کاهش پیدا 
خواهد کرد و در این صورت وضعیت در حد 
بیماری معمولی نزول خواهد کرد که این یک 

گام بزرگ برای کشور خواهد بود.
البته کشورهای پیش رو مانند امریکا و کانادا اعلام 
کرده اند که تا پایان ماه آگوست واکسیناسیون را به 
اتمام خواهند رساند و با این روند ما هم واکسن را 

تا پایان سال 2021 دریافت خواهیم کرد.

سپید: با توجه به اینکه واکسن های چینی و روسی 
با اقبال زیادی در جهان مواجه نشده اند و مردم 
ما هم ذهنیت خوبی نسبت به محصولات این 
کشورها ندارند، آیا می توان به اقبال آنها برای 
تزریق واکسن های روسی و چینی امیدوار بود؟
پزشکان و نخبگان جامعه باید ذهنیت مردم را در 
خصوص واکسن های چینی آماده کنند زیرا این 
واکسن در بسیاری از کشورهای پیشرفته هم تزریق 
خواهد شد. از طرف دیگر وقتی واکسن چینی توان 
 EMA ورود به بازار اروپا را کسب کرده و مجوز
را کسب می کند به این مفهوم است که اثربخشی 
بالایی دارد. علاوه بر این از نظر قوانین وزارت 
بهداشت اگر دارویی بتواند مجوز ورود به بازار 
دارویی اروپا را کسب کند می تواند وارد بازار ما 
هم بشود و این نه تنها در خصوص داروهای عادی 
بلکه درباره داروهای بیولوژیک هم صدق می کند.
در خصوص واکسن های روسی هم بنده معتقدم 
که این کشور در بحث واکسن نسبتا پیشرفته است 
و زمانی که واکسن تولیدی آن به مردم این کشور 
تزریق می شود می توان به آن اعتماد کرد چون هیچ 
نهاد علمی برای مردم خود بد نمی خواهد و باید در 

این خصوص به مردم اطمینان لازم را داد.
البته بهتر است واکسن تولیدی شرکت هندی که در 
انگلیس هم مصرف می شود وارد کشور شود زیرا 
این کشور توان بالایی در خصوص واکسن دارد و 
امروز بزرگ ترین شرکت تولیدکننده واکسن در جهان 

است و ما هم می توانیم به راحتی از آن خرید کنیم.


